плавательных бассейнов; библиотечный фонд на 1000 человек населения; выпуск газет. В заключении сделаны соответствующие выводы.

## ACTUAL PROBLEMS AND PROSPECTS OF DEVELOPMENT OF BRANCHES OF SOCIAL SPHERE OF THE CHECHEN REPUBLIC

### Gajrbekova M.K., Shamilev S.R.

Federal State Budgetary Educational Institution of Higher Professional Education «The Chechen state university» Russia, city of Grozny, 364907, str. Sheripov, 32, mail@chesu.ru

The paper is dealing with the level of life of the population, identified the most problematic for the Chechen Republic characteristics, built groupings of regions of the Russian Federation on the average per capita monetary incomes of the population; the nominal average monthly salary of employees of organizations. Analyzed the differences pensions; consumer spending. Built grouping of subjects of the Russian Federation the number of passenger cars per 1000 people. For the analysis of the housing problems was used grouping of subjects of the Russian Federation on the total area of premises, falling on the average on one inhabitant. Education was assessed by the number of people with vocational post-higher, higher, incomplete higher, vocational, primary education coverage of children with preschool institutions; the number of students. In health care were discussed the most problematic indicators for the Chechen Republic. When analysing culture and recreation considered the number of spectators theatres; number of visits to museums and swimming pools; library Fund per 1000 people; the publication of Newspapers. Finally, conclusions are drawn

# К ВОПРОСУ О ПОВЫШЕНИИ ЭФФЕКТИВНОСТИ ИСПОЛЬЗОВАНИЯ ИННОВАЦИОННОГО ПОТЕНЦИАЛА МАЛОГО ПРЕДПРИНИМАТЕЛЬСТВА В РОССИИ

#### Гамидуллаева Л.А.

Российский государственный университет инновационных технологий и предпринимательства

Цель написания данной статьи, заключающаяся в исследовании ключевых аспектов повышения эффективности использования инновационного потенциала малых предприятий, обусловлена теми целями и задачами, которые поставлены перед экономикой России Президентом и Правительством. Проанализирована совокупность статистической информации, констатирующая факт значительного отставания полученных результатов инновационной деятельности от запланированных целевых индикаторов. Обоснована роль малого предпринимательства в решении выявленных в процессе анализа проблем. Определены сущность и содержание термина «инновационный потенциал», а также предложены механизмы его практической реализации в современных условиях с помощью института бизнес-инкубирования малых предприятий. Выработаны стратегические ориентиры дальнейшего развития системы бизнес-инкубирования в Российской Федерации.

## TO THE QUESTION OF INCREASE OF EFFICIENCY OF USE OF INNOVATIVE POTENTIAL OF SMALL BUSINESS IN RUSSIA

### Gamidullaeva L.A.

The Russian state university of innovative technologies and business (branch in Penza)

The purpose of writing of this article, consisting in research of key aspects of increase of efficiency of use of innovative capacity of small enterprises, is caused by those purposes and tasks which are set for economy of Russia the President and the Government. The set of statistical information establishing the fact of considerable lag of received results of innovative activity from planned target indicators is analysed. The role of small business in the solution of the problems revealed in the course of the analysis is proved. The essence and contents of the term «innovative potential» are defined, and also mechanisms of its practical realization in modern conditions by means of institute of business incubation of small enterprises are offered. Strategic reference points of further development of system of business incubation in the Russian Federation are developed.

### ОБЩЕТЕОРЕТИЧЕСКИЕ АСПЕКТЫ СОЗДАНИЯ СИСТЕМЫ ПЛАНИРОВАНИЯ ДЛЯ ПОВЫШЕНИЯ КАЧЕСТВА БИЗНЕС-ИНКУБИРОВАНИЯ

#### Гамидуллаева Л.А.

Российский государственный университет инновационных технологий и предпринимательства (филиал в г. Пенза)

Цель написания данной статьи, заключающаяся в определении общетеоретических аспектов создания системы планирования деятельности бизнес-инкубатора, обусловлена необходимостью решения проблемы по-

вышения качества управления данными структурами на современном этапе их развития в России. Выявлены факторы, обуславливающие сложность решения данной проблемы. Выделены и охарактеризованы составляющие ее элементы. Предложено под качеством бизнес-инкубирования понимать соответствие достигнутых результатов деятельности бизнес-инкубатора требованиям всех заинтересованных сторон в следующих аспектах: качество планирования деятельности, качество организации процессов бизнес-инкубации и качество контроля. Проведен анализ современной практики планирования работы российских бизнес-инкубаторов. Даны конкретные рекомендации по совершенствованию процессов планирования, использование которых в процессе управления позволит повысить качество бизнес-инкубирования.

# GENERAL-THEORETICAL ASPECTS OF CREATION THE SYSTEM OF PLANNING FOR IMPROVEMENT OF QUALITY OF MANAGEMENT BY BUSINESS INCUBATORS

#### Gamidullaeva L.A.

The Russian state university of innovative technologies and business (branch in Penza)

The purpose of writing of this article, consisting in definition of general-theoretical aspects of creation of system of planning of activity of business incubator, is caused by need of a solution of the problem of improvement of quality of a data control structures at the present stage of their development in Russia. The factors causing complexity of the solution of this problem are revealed. Elements making it are allocated and characterized. It is offered to understand as quality of business incubation compliance of the reached results of activity of business incubator to requirements of all interested parties in the following aspects: quality of planning of activity, quality of the organization of processes of a business incubation and quality of control. The analysis of modern practice of scheduling of the Russian business incubators is carried out. Concrete recommendations about improvement of processes of the planning which use in management process will allow to increase quality of business incubation are given.

## ТЕРРИТОРИАЛЬНЫЕ АСПЕКТЫ РАЗВИТИЯ СОЦИАЛЬНО-ЭКОНОМИЧЕСКИХ СИСТЕМ

#### Гарипов Ф.Н.<sup>1</sup>, Гарипова 3.Ф.<sup>2</sup>

1 ФГБУН «Институт социально-экономических исследований» Уфимского научного центра Российской академии наук, Уфа, Россия, (450054, Республика Башкортостан, г. Уфа, проспект Октября, 71), e-mail: garipov.fanus@mail.ru

2 ФГОБУВПО Уфимский филиал финансового университета при Правительстве РФ. Уфа, Россия, (450015, Республика Башкортостан, г. Уфа, ул. М. Карима, 69/1), e-mail: loyal-z@bk.ru

Дается оценка общего состояния современного уровня развития рыночных отношений, выделяются негативные стороны влияния рыночных принципов хозяйствования на экологическое состояние окружающей среды, на структуру личности человека; излагаются проблемы взаимодействия рыночных механизмов с национальными усилиями совершенствования направлений модернизации экономики и рациональности использования базовых факторов территориального экологического равновесия. Концептуально обосновывается необходимость усиления коэволюционных начал в хозяйственной практике. Оценивается как вероятное и специфическое направление модернизации экономики России усиление внимания к аграрной деятельности с целью мобилизации продуктивных возможностей земельных ресурсов и развитие продовольственной составляющей в структуре общественного воспроизводства как направления сбережения ископаемых ресурсов страны и укрепления позиций национальной экономики увеличением продовольственного потенциала.

#### REGIONAL ASPECTS OF SOCIAL AND ECONOMIC SYSTEMS

#### Garipov F.N.<sup>1</sup>, Garipova Z.F.<sup>2</sup>

1 FGBUN «Institute for Social and Economic Research», Ufa Scientific Center, Russian Academy of Sciences, Ufa, Russia, (450054, Republic of Bashkortostan, Ufa, October Avenue, 71), e-mail: : garipov.fanus@mail.ru 2 FGOBUVPO Ufa branch of the Financial University under the Government of the Russian Federation. Ufa, Russia, (450015, Republic of Bashkortostan, Ufa, ul. M. Karim, 69/1), e-mail: loyal-z@bk.ru

An assessment of the general state of the current level of market relations, highlighted the negative aspects of the influence of market principles of management on the ecological state of the environment, the structure of the human person, outlines the problem of interaction of market mechanisms with national efforts to improve areas of modernization of the economy and efficiency of the use of the basic factors of territorial ecological balance. Conceptually justified by the need to enhance co-evolutionary principles in business practices. Ranked as probable and specific direction of modernization of the Russian economy increased attention to agricultural activities in order to mobilize the productive capacity of the land and the development of the food component in the structure of social reproduction as directions saving fossil resources of the country and strengthen the position of the national economy increased food potential.